
 
 

04. November. 2018 EM 2018/43 

Atassut Aqqaluk Heilmann 

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges, senest til EM2019, at 

fremlægge en redegørelse som, ved inddragelse af erfaringerne fra smykkestensbranchen, 

afdækker hvilke strukturelle, herunder b.la. lovgivningsmæssige, barrierer der findes for 

eksisterende operatører i branchen, for indtræden i branchen samt for at 

småskalalicensindehavere kan udvikle deres virksom-hed til at omsætte større værdier og øge 

antallet af ansatte. Redegørelsen skal indeholde forslag til, hvorledes sådanne erkendte 

barrierer kan fjernes eller minimeres. 

(Medlem af Inatsisartut Aqqaluaq B. Egede, Inuit Ataqatigiit) 

Vi vil først sige tak til forslagstilleren. 

Det er en god idé at forbedre forholdene i smykkestensbranchen og for småskalalicenshavere. 

Vi bor i en stor og vidtstrakt ø. Vi kan kun regne med at der er gode muligheder for 

mineraludvinding, der kan skabe mange arbejdspladser til gavn for befolkningen. 

Derfor bør vi støtte tiltag der kan forbedre mulighederne for mere indtægt i vores land, nu hor vi har 

forhåbninger om det. 

Der er mange i kysten der er i smykkestensbranchen og mange der laver husflid. Vi er interesserede 

i at forbedre forholdene dem. 

For eksempel. I visse steder er der mangel på redskaber og sten til at kunne drive 

smykkestensvirksomhed. Derfor bør vi være med til at gøre disse mere tilgængelige. 

Mere aktivitet i smykkestensbranchen vil også kræve flere redskaber og møbler, borde og stole. Det 

giver også snedkere og andre i byggebranchen mulighed for at lave mere til nytte for branchen. 

I dag kan vi, f.eks, i Nuuk se mange sten og smykker der er udstillet og er med til at gøre byen flot. 

Derfor vil vi fra Atassut støtte forslaget, og for at få det bedste resultat henviser vi den til udvalget. 


